
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - دو درخواست 
با اهمیت رئیس بــورس از وزیر نفت 
درباره پالایشــگاه ها رابطه مالی دولت 
بــا تولیدکنندگان فــرآورده های نفتی 

مشخص شود.
قصه از آنجا شروع شد که شرکت 
پالایــش نفت تهران برخلاف ســایر 
شــرکت های پالایشی اثر افزایش نرخ 
نفت بر حاشیه سود خود را به صورت 
معکــوس به بازار ســهام مخابره کرد، 
رخدادی که گمراه کننده به شــمار می 

رفت و بورس را به فاز ابهام فرو برد.
حال رئیس جدید سازمان بورس 
و اوراق بهــادار در نامه ای که با اهمیت 
ارزیابی می شود ضمن تاکید بر اهمیت 
شــفاف شــدن روابط مالــی دولت با 
پالایشگاه ها دو پیشنهاد راهگشا برای 
پایان سردگمی سهامداران مطرح کرده 

است.
مجید عشــقی در این نامه از وزیر 

نفت خواســته که »وزارت نفت ، نفت 
خام را به قیمت کشــف شده در بورس 
انــرژی و پــس از اعمال تخفیف های 
منــدرج در قانون الحــاق برخی مواد 
قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی 
)2( ، به شــرکت های پالایشی تحویل 
دهد ، ضمن آن که شرکت های پالایشی 
بتوانند پس از تامین ســوخت کشور ، 
مــازاد محصولات خود )فرآورده های 
اصلــی و ویژه( را به صورت مســتقل 
به فروش برســانند.این مهم به شفاف 
شدن رویه فروش محصولات از سوی 
شرکت های پالایشی و تامین ارز مورد 
نیــاز برای اجرای پروژه های توســعه 
و بهبــود محصولات کمک شــایانی 
خواهــد نمود.« همچنین در این نامه از 
اوجی خواسته شــده که »موضوعاتی 
از قبیــل قیر به دســتگاه های اجرایی ) 
موضــوع بند ز( تبصره )1( ماده واحده 
قانون بودجه سال 1400 کل کشور در 

صورت لزوم با تنظیم قرارداد مشخص 
و با رعایت صرفه و صلاح سهامداران 
شرکت های ذی ربط ا)ز جمله شرکت 
های پالایش نفت(به شرکت های مزبور 

محول شود.«
گفتنی اســت ، تنهــا یک هفته از 
انتصاب رئیس جدید سازمان بورس و 
اوراق بهــادار می گذرد و در این فرجه 
کوتــاه او ضمن دیدار بــا مدیرعامل 
ایــران خودرو که حذف قیمت گذاری 
دســتوری محور آن جلسه بود ، با نامه 
مزبور دور جدیدی از دیپلماسی فعالانه 

را در بازار سهام استارت زده است.

گروه اقتصادی - دبیر کنفدراسیون 
صادرات ایران اظهار داشت: اگر ما ریل 
اقتصادی خود را تغییر ندهیم و تولیدات 
ما سوددهی بالایی نداشته باشند، سیر 
تورمی ادامه خواهد داشــت. اقتصاد ما 
سالیان سال در مسیر سفته بازی حرکت 
کرده و ســودهای کلانی در سفته بازی 
وجود داشته است اگر این مسیر تغییر 
نکند تــورم را به صــورت پایدار در 
آینده هم خواهیم داشت که مشکلات 
اقتصادی بســیار زیادی را برای کشور 
ایجاد می کند. اقتصاد ما باید تولیدمحور 
و صادرات محور باشــد و نقدینگی به 
سمت تولید و خدمات برود و از مسیر 
سفته بازی خارج شود.جمشید نفر در 
مورد وعهده هــای افزایش صادرات 
غیرنفتی اظهار کرد: هدف گذاری هایی 
که در حوزه افزایش صادرات غیرنفتی 
انجام می شــود با توجه به ظرفیت های 
کشور چندان هدفگذاری های بزرگی 
نیســتند چون از ظرفیت های بســیار 

بیشتری برخوردار هستیم. اگر ما بتوانیم 
تحریم های داخلی را کنار بزنیم و مثل 
همــه دنیا از صــادرات خود حمایت 
کنیم نه تنها مانعی برای صادرکنندگان 
خود ایجاد نکنیــم بلکه هر کاری هم 
که می توانیــم برای آنها انجام دهیم، به 
رقم های بسیار بیشتری در صادرات غیر 
نفتی خود  دســت خواهیم یافت.وی 
افزود: مطمئن هستم که هدف گذاری 
افزایــش ۶ میلیــارد دلاری صادرات 
کشور در سال جاری تحقق پیدا می کند. 
اما افزایــش ۶ میلیارد دلاری صادرات 
هم رضایت صادرکنندگان ما را جلب 
نمی کند و نیاز به گســترش حمایت از 
آن اســت. وی همچنیــن اضافه کرد: 
در صادرات اقلامی مانند محصولات 
کشاورزی، صنعت، معدن، گردشگری، 
خدمات فنی و مهندسی و IT برای هر 
یــک از آنها بیــش از 10 تا 1۵ میلیارد 
ظرفیت صادراتی داریم و می توانیم به 
ارقام بسیار بهتری دست پیدا کنیم ولی 

باید موانع را از ســر راه صادرکنندگان 
برداشته و زیرســاخت های صادراتی 
را مهیــا کنیم. به نظر می رســد دولت 
جدید در مورد صادرات جدی اســت 
و امیدواریم به نتایج خوبی برسیم.نفر 
در مورد محدودیت های وارداتی اقلام 
مختلف گفت: ما صادر کنندگان مخالف 
ایجاد محدودیت برای واردات هستیم 
چراکه زمانی تولیدکننده می تواند موفق 
باشد که در عرصه رقابت حضور داشته 
باشــد و بتواند تنه به تنه تولیدکنندگان 
خارجی بزند. باید تولید کننده بتواند در 
فرایند رقابت به تولید یک محصول با 
کیفیت و قیمت مناســب برسد. ما باید 
محدودیت های وارداتی را کنار بگذاریم 
چراکه حمایت غلط از تولیدکننده باعث 
می شود که تولیدات ما سرنوشتی مشابه 
با خودروســازی داشته باشند علیرغم 
این میــزان از حمایت هنوز کیفیت و 
قیمت لازم دست پیدا نکرده ایم.عضو 
هیئت مدیره کنفدراســیون صادرات 

ایران در پاســخ به سوالی پیرامون سیر 
تورمی در اقتصاد کشــور گفت: اگر ما 
ریل اقتصادی خــود را تغییر ندهیم و 
تولیدات ما ســوددهی بالایی نداشته 
باشند، سیر تورمی ادامه خواهد داشت. 
اقتصاد ما سالیان سال در مسیر سفته بازی 
حرکــت کرده و ســودهای کلانی در 
ســفته بازی وجود داشته است اگر این 
مســیر تغییر نکند تورم را به صورت 
پایدار در آینده هم خواهیم داشــت که 
مشکلات اقتصادی بســیار زیادی را 
برای کشــور ایجاد می کند. اقتصاد ما 
باید تولیدمحور و صادرات محور باشد 
و نقدینگی به ســمت تولید و خدمات 

برود و باید از مســیر سفته بازی خارج 
شود.  وی در ادامه افزود: چنین تغییری 
ملزومــات خاص خــود را می طلبد 
برای مثال در حوزه مالیات ما درســت 
برعکس آنچه باید باشد عمل می کنیم، 
از تولیدکنندگان شناســنامه دار مالیات 
می گیریــم اما از ســفته بازانی که هیچ 
زحمتی نمی کشند و با خرید یک کالا 
در دوره تورمی سود کلان می برند هیچ 
مالیاتی دریافت نمی کنیم. سیاست های 
اقتصادی باید در مسیری حرکت کند که 
نقدینگی وارد تولید و صادرات شــود. 
اگر این اتفاق رخ دهد می توانیم امیدوار 

باشیم که تورم را کنترل کرد. 

استارت دیپلماسی فعال در بازار 
سرمایه؛ نامه رئیس بورس به وزیر نفت

گروه اقتصادی -استان هرمزگان 
که از خشکسالی چند دهه ای رنج می 
برد و خشــک شدن بسیاری از چاه ها 
و اتمام ذخیره ســدها و همچنین کم 
بارشــی ســال زراعی اخیر )1۳۹۹-
1400( بــر آب های ســطحی و زیر 
زمینی تاثیر زیادی گذاشته است؛ لذا 
کام تشنه این منطقه ساحلی با شیرین 

سازی آب دریا سیراب می شود.
هرمــزگان یکی از اســتان های 
گرم و خشک کشور است که کاهش 
نزولات آســمانی دربیش از 20 سال 
گذشته، افزایش جمعیت، برداشت بی 
رویه از منابع زیرزمینی و ذخیره سدها 
این استان را با مشکل جدی در تامین 

آب مواجه کرده است.
از آنجایــی که هرمــزگان جزو 
استان های ســاحلی و متصل به دریا 
است لذا اســتفاده از منابع آبی خلیج 
فارس با نمک زدایی و شیرین سازی 
آب، راهــکاری اساســی برای بهبود 
وضعیت کم آبی در بخش های مختلف 
همچون آشــامیدنی، کشــاورزی و 

صنعتی دارد که به گفته کارشناســان 
حوزه آب استان اگر طرح های نمک 
زدایی در نقاط مختلف استان نبود به 
طور قطع امروز با چالش های جدی 
تری در تامین نیاز آبی نقاط حساس و 
استراتژیک این منطقه همچون جزیره 
ها و شهرهای بندرعباس، بندرلنگه و 

بندرخمیر مواجه بودیم.
ایجاد ظرفیت آب شیرین کن ها 
برای تامین آب هرمزگان در شــرایط 
بحرانی و خشکسالی ظرفیتی ملموس 
و تاثیرگذار بوده است و خوشبختانه 
جدای از 4۸ سایت فعال آب شیرین 
کن با ظرفیت 2۶۵ میلیون مترمکعب 
در استان، در این میان برای نجاتَ آبی 
این منطقه ساحلی و دیگر استان های 
شــمالی و مرکزی کشور آب شیرین 
کن های بزرگ 100 هزارمترمکعبی و 
یک میلیون مترمکعبی در بندرعباس 

از سال گذشته وارد مدار تولید شد.
اگرچــه تامین آب شــیرین از 
آب دریا در بخش زیســت محیطی و 
تولیدی، نســبت به منابع آب شیرین 

طبیعی هزینه بر اســت اما در بسیاری 
از نقــاط جهان از جمله ایران و به تبع 
آن هرمزگان، شیرین سازی آب دریا 
برای ادامه فعالیت های انســانی و یا 
صنعتی و کشــاورزی بسیار اجتناب 

ناپذیر است.
هرچند تاکنون بــا احداث آب 
شــیرین کن ها در هرمزگان تا حدود 
زیــادی با وجود کاهش چشــمگیر 
منابع آبی سطحی و زیرسطحی، این 
موضوع مدیریت شــده اســت اما تا 
تحقق افزایش ظرفیت آب شــیرین 
کــن ها و با توجه به بحــران آب در 
کشــور و به ویژه استان، بیش از پیش 
نیاز به همکاری مردم در زمینه مصرف 

بهینه آب است.
این در حالی اســت که معاونت 
اداره کل هواشناســی هرمزگان گفته 
بود: براســاس پیش بینی های فصلی 
انجام شــده، پاییز امســال میانگین 
بارندگی بسیار کمتر از میانگین فصلی 
خواهد شــد؛ این بدان معنی است که 
اگر میانگین بارندگــی هرمزگان در 

فصل پاییز در ســال های گذشته ۵0 
میلی متر بــوده اکنون حتی انتظار 10 

میلی متر بارش را هم نداریم.
کیانوش عارفــی ادامه داد: البته 
پیــش بینی کاهش شــدید بارش در 
فصل پاییز در خصوص کشور و منطقه 
غرب آســیا و شمال آفریقا هم صدق 
می کند اما در نیمه جنوبی کشور میزان 
کاهش بارندگی بسیار محسوس تر از 

نیمه شمالی خواهد شد.
وی اظهارداشته است:  موقعیت 
جغرافیایی ایران در منطقه خشــک و 
گرمایــش زمین از علت های کاهش 

بارندگی است.
همچنیــن شــرکت آب منطقه 
ای هرمزگان نیز اعلام کرده اســت: 
از آنجایی که ســال گذشته وضعیت 
بارندگی خوبی در هرمزگان نداشتیم 
و امسال نیز طبق پیش بینی هواشناسی 
وضعیــت چندان مناســبی به لحاظ 
بارش نداریم لذا آب ســدهای مهم و 
بزرگ اســتان رو به پایــان بوده و در 
واقع این سدها خود تشنه آب هستند.
منطقــه ای  آب  مدیرعامــل 
هرمزگان در این راستا گفت: سدهای 
اســتقلال مینــاب بــا 240 میلیون 
مترمکعب و ســرنی میناب با ظرفیت 
۶1 میلیون مترمکعب تنها ۳۵ درصد و 
سدهای شمیل و نیان بندرعباس نیز با 
ظرفیت 100 میلیون مترمکعب تنها 1۷ 
درصد ذخیره آب را دارند و تنها ســد 
جگین در بشاگرد با ۷۵ درصد ذخیره 

آب وضعیت به نسبت خوبی دارد.
هدف آبفا شیرین سازی آب 

دریا برای تامین آب هرمزگان
بــا این تفســیر کــه وضعیت 
بارندگی های امســال همچون سال 
گذشته در هرمزگان چندان مناسبت 
نیست و ذخیره سدهای مهم استان نیز 
رو به پایان اســت لذا آبفا برای تامین 
آب شــهرها و روستاهایی که به دریا 
دسترسی دارند، انتقال آب با استفاده 
از شیرین سازی آب دریا را در دستور 
کار دارد، به طوری که در غرب استان 
تامین آب به طور مطلق از طریق آب 

شیرین کن ها خواهد بود.
مدیرعامــل آب و فاضــلاب 
هرمزگان با اشــاره به اینکه در ســال 
آبی )1۳۹۹-1400( متوســط بارش 
بارندگی در استان ۷۸ درصد نسبت به 
سال قبل و ۵۳ درصد نسبت به متوسط 
بلندمدت کاهش داشته است، گفت: 
درحال حاضر بیش از ۵0 درصد نیاز 

آبی استان از طریق شیرین سازی آب 
دریا تامین می شود که این میزان برابر 
با 2۶0 هزار مترمکعب در شــبانه روز 

بوده است.
امین قصمی در این راستا افزود: 
هم اکنون با شــیرین سازی آب دریا 
حدود یک میلیــون و ۳00 هزار نفر 
از جمعیت اســتان هرمــزگان از آب 

آشامیدنی سالم بهره مند هستند.
مدیرعامــل آب و فاضــلاب 
هرمزگان با اشــاره به اینکه آبفا برای 
گذر چالش آب و کاهش برداشت آب 
از دشت میناب، نیازمند اقدام اساسی 
در مرکز استان بود، اظهارداشت: اگر 
برنامــه ریزی بلندمدت نمی شــد، 
باتوجه به خشکســالی اخیر، علاوه 
بر اینکه چالش جدی در مرکز استان 
به وجود می آورد، دشــت میناب نیز 

آسیب جدی می دید.
قصمی با بیان اینکه برداشــت 
آب بندرعباس و بندرخمیر تا پیش از 
احداث آب شیرین کن ها۷0 میلیون 
مترمکعب در سال بود، گفت: تمام این 
نیازها از سد و چاه های واقع در شرق 
هرمزگان تامین می شــد اما اکنون با 
وجود افزایش نیــاز آبی و تامین آب 
روستاهای مسیر، میزان انتقال آب از 
میناب به مرکز اســتان به دلیل وجود 
آب شیرین کن ها کاهش چشمگیری 
یافته اســت. وی کاهش برداشت آب 
از ســدها را نتیجه برنامه بلندمدت و 
اساسی برای تامین آب مرکز استان از 

ظرفیت آب شیرین کن ها دانست.
وفاضــلاب  آب  مدیرعامــل 
هرمزگان همچنین از افزایش ظرفیت 
آب شــیرین کن ها در سه سال آینده 
خبر داد و اظهارداشــت: بیش از ۷0 
درصد منابع آبی شهرها و روستاهای 
اســتان از طریق آب شــیرین کن ها 

تامین خواهد شد.
قصمی گفت: هم اکنون 2 سایت 
آب شیرین کن به ظرفیت هشت هزار 
و 11 هزار مترمکعبی در شــهرهای 
چــارک بندرلنگه و پارســیان واقع 
درغرب هرمزگان در دســت احداث 
است و در شرق استان نیز در محدوده 
شهرســتان میناب به جاســک برای 
تامین آب این محدوده، ساخت طرح 

نمک زدایی در دست مطالعه است.
مدیرعامــل آب و فاضــلاب 
هرمزگان با اشاره به محدودیت منابع 
آبی اســتان و مشــکلات کم آبی در 
برخی شهرها و روستاها، بر ضرورت 

صرفه جویی و مدیریت مصرف آب 
از سوی مردم تاکید کرد.

وی گفــت: هرچنــد تاکنون با 
احداث آب شــیرین کن ها توانسته 
ایم با وجود کاهش چشــمگیر منابع 
آبــی ســطحی و زیرســطحی، این 
موضوع را مدیریت کنیم اما تا تحقق 

افزایش ظرفیت آب شــیرین کن ها و 
با توجه به بحران آب در کشــور و به 
ویژه هرمــزگان، بیش از پیش نیاز به 
همکاری مردم در زمینه مصرف بهینه 

آب داریم.
به  هرمــزگان  روســتای 
صورت ســیار آبرســانی می 

شود
مدیرعامــل آبفــا هرمــزگان 
همچنین با اشاره به  شرایط اقلیمی و 
استمرار خشکسالی در استان، اظهار 
داشت: هنوز افزون بر 100 روستا در 
اســتان به صورت سیار آبرسانی می 
شــود و همچنین امسال با همکاری 
اداره کل ستاد اجرایی فرمان امام )ره( 
مخزن ذخیــره آب موقت با ظرفیت 
پنج و 10 هــزار مترمکعب به ارزش 
چهار میلیارد ریال به 4۳ روستای کم 

برخوردار از آب این استان اهدا شد.
 قصمی بیــان داشــت: با نگاه 
ویژه محمــد مخبر معاون اول رییس 
جمهور، تفاهم نامه ای بین بنیاد برکت 
و شرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور امضا شده است که هرمزگان 
در این زمینه با پیگیری های مدیرکل 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( استان از 
جمله استان های شاخص در اجرای 

طرح های آبرسانی است.
وی بــا اشــاره به طــرح های 
شــاخص آبفا که با مشــارکت بنیاد 
برکت اجرایی شده است، بیان داشت: 
از جملــه این طرح ها، آبرســانی به 
گوهران و ۵۷ روستای بشاگرد از سد 
سهران و آبرسانی به هرمز بوده است 
که به صورت شاخص شروع فعالیت 
ها و مشــارکت بنیاد برکت با آبفا در 
این جزیره نمود داشته و به زودی نیز 

شاهد افتتاح یک طرح در این جزیره 
خواهیم بود.

مدیرعامــل آب و فاضــلاب 
هرمزگان اظهار داشت: طرح آبرسانی 
به شهرســتان ســیریک نیز با تاکید و 
پیگیــری های نماینــده ولی فقیه در 
استان با اعتباری افزون بر ۷00 میلیارد 

ریــال در حــال اجرا بوده که ســتاد 
اجرایی فرمان امام در تامین بخشــی 
از این منابع مالی مشارکت داشته دارد.
اقدام های آبفــای هرمزگان در 

شرایط سخت آبی قابل تقدیر است
نماینده ولــی فقیه در هرمزگان 
نیز گفت: با تمهیدات اندیشیده شده 
و توسعه آب شــیرین کن ها توسط 
آبفا هرمزگان با وجود خشکسالی بی 
سابقه با چالش های کمتری در تامین 
آب نســبت به دیگر استان ها مواجه 
بــوده ایم که این اقــدام ها در بخش 
آبرسانی به شــهرها و روستا با توجه 
به شــرایط اقلیمی و سخت کم آبی و 
همچنین محدودیت منابع آبی استان 

قابل تقدیر است.
حجت الاســلام محمد عبادی 
زاده، اقدام مشترک آب و فاضلاب و 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( هرمزگان 
در تامین آب موقت 4۳ روستای تنش 
دار اســتان را اقدامی ارزنده بیان کرد 
و گفــت: این اقــدام در کوتاه مدت 
بســیار موثر خواهد بــود اما باید در 
بخش تامین آب پایدار این روســتاها 
نیز هرچه زودتر اقدام های اساســی 

صورت گیرد.
وی همچنیــن از اقــدام هــای 
آبفــا هرمــزگان در رفــع و کاهش 
مشکلات کم آبی شهرستان سیریک 
و روســتاهای قشــم و فعالیت های 
ارزنده ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( 
استان در بخش آبرسانی به مناطق بی 

آب استان قدردانی کرد.
امام جمعــه بندرعبــاس ابراز 
امیدواری کرد: در سایه مشارکت بنیاد 
برکت با آبفای هرمزگان شاهد اقدام 
های آبرســانی بیشتری در روستاها و 

مناطقی از هرمــزگان که بحران آب 
دارند، باشیم.

مردم هرمزگان تابســتان 
امسال دغدغه کمتری برای آب 

داشتند
تابســتان و در حال حاضر پاییز 
پرتنش آبی امسال در حالی از راه رسید 

که اســتان هرمزگان با تکیه بر برنامه 
های راهبردی شیرین سازی آب دریا 
و تدویــن برنامه هــای بلند مدت از 
سوی شرکت آب و فاضلاب استان، 
نیمــی از جمعیت آن بر خلاف انتظار 
بدون دغدغه، آب مورد نیازشان تامین 

می شود.
کارشناسان حوزه آب هرمزگان 
معتقدند که تاسیس آب شیرین کن ها 
به ویژه در دهه اخیر گام موثری برای 
رفع بی آبی در اســتان بوده است و در 
این راســتا شــرکت آب و فاضلاب 
هرمــزگان نیز با پایش وضعیت منابع 
آبی اســتان، اولویت بــرون رفت از 
وضعیت بحران آبی را در احداث آب 
شــیرین کن ها دیده است که نمونه 
موفق آن در مناطق مرکزی هرمزگان 
شاهدیم. خشکســالی و کم آبی 20 
ســاله در هرمزگان موجب خشــک 
شــدن ۳۶۵ حلقه چاه آب آشامیدنی، 
1۸ دهنه چشــمه، قنات و 100 حلقه 
چــاه آب کشــاورزی و کاهش آب 
1۳۵ حلقه چــاه بین۳0 تا ۷0 درصد 
شده است؛ در سال زراعی جاری نیز 
به دلیل کاهــش بارندگی ذخیره آبی 
ســدهای اســتان کاهش یافته و آب 

برخی از سدها رو به پایان است.
با آب شــیرین کن هایی که سال 
گذشــته و اوایل امســال )1400( در 
هرمزگان وارد مدار شــدند، تاکنون 
موفق به تامین آب آشــامیدنی مردم 
این اســتان شده است اما مصرف آب 
در تابستان امســال به شدت افزایش 
یافت و می طلبد تا شروع بارندگی ها 
در پاییز و زمســتان امسال در مصرف 
خانگی و صنایــع کوچک مدیریت 

بهتری صورت گیرد.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
برنامه و بودجه کشــور گفت: تلاش 
می شــود با همکاری مجلس بودجه 
سال 1401 بدون کسری تدوین شود 
و نیــازی به اســتقراض و خلق پول 

نباشد.
ســید مســعود میرکاظمی در 
مراسم بزرگداشت روز آمار و برنامه 
ریــزی گفت: اطلاعات مناســب و 
ضروری باید بیش از گذشــته پایه و 
اســاس برنامه ریزی ها، حرکت ها و 
تصمیم گیری های مســئولین کشور 

قرار بگیرد.
معاون رئیس جمهور با اشاره به 
اینکه کشور به سمت تغییرات اساسی 
در ســاختار بودجــه حرکت می کند 
افزود: در گذشــته زیرســاخت های 
فراوانی در جای جای کشــور ایجاد 
شــده اما اثر لازم بر متغیرهای کلان 
اقتصــادی و بهبود معیشــت مردم 

نداشته است.
وی بــا تاکید بر اینکه تغییر یک 
ضرورت اجتناب ناپذیر است، افزود: 
منابع محدود کشــور باید به صورت 
اثربخش استفاده شود، به عبارت دیگر 

این منابع باید منجر به افزایش رشــد 
اقتصادی شود.

میرکاظمــی بــه زخــم کهنه 
مشکلات ســاختاری بودجه و تاکید 
چندباره مقام معظــم رهبری بر حل 
این معضــل اشــاره و تصریح کرد: 
دولت سیزدهم در اولین بودجه خود 
تغییــرات بنیادیــن را اعمال خواهد 
کرد؛ البته در این مسیر مجلس تاکنون 
همــکاری و همراهی بســیار خوبی 

داشته است.
معاون رئیس جمهور با اشــاره 
به اینکه اساســی ترین محور حرکت 
در سال 1401 برنامه ریزی بر اساس 
رشد اقتصادی با محوریت بهره وری 
خواهد بــود، گفــت: ظرفیت های 
بلااستفاده در کشور زیاد است و مهم 
عزم حرکت به سمت رشد و استفاده 
از تــوان داخلی مبتنی بر برنامه ریزی 

صحیح است.
وی افزود: پیش از این ســرمایه 
گذاری های مناسبی در بخش صنعت، 
معدن، کشــاورزی، خدمات و سایر 
بخش هــا صورت گرفتــه ولی برای 
دستیابی به رشــد اقتصادی باید رفع 

موانع صورت گیرد.
میرکاظمــی بیان اینکــه مرکز 
آمار وظیفه ســنگینی در تحقق رشد 
اقتصادی بر عهده دارد؛ افزود: دقت، 
کیفیت و ســرعت دسترسی به آمار 
مهم است و اندازه گیری حرکت های 
اقتصــادی، اجتماعــی و حوزه های 
دیگر که در برنامه ســال 1401 وجود 

دارد توسط مرکز آمار رصد می شود.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
با بیان اینکه در ســاختار جدید مرکز 
نظارت راهبردی طراحی شده است 
افــزود: کار ایــن مرکز نظــارت بر 

شاخص های کلان اقتصادی است.
وی با اشــاره بــه اهمیت ثبات 
اقتصادی در کشــور گفت: کشوری 
که شاخص اقتصادی در آن پر نوسان 
اســت بخش خصوصی علاقمند به 
سرمایه گذاری نیســت اما در دو ماه 
اخیر علی رغم فشــارها بــر منابع و 
مصارف و بدهی های سررسید شده 

اجازه داده نشد برای این پرداخت ها 
افزایش پایه پولی صورت بگیرد.

معاون رئیس جمهور با اشاره به 
اینکه ثبات اقتصادی به صورت جدی 
در دولت ســیزدهم دنبال می شــود؛ 
افزود: ســرمایه گذار بایــد از آینده 
اقتصادی اطمینان داشــته باشد و اگر 
ثبات اقتصادی برقرار شــود جریان 
نقدینگــی خــود به خود به ســمت 
حرکت درآوردن چرخ های اقتصادی 

سرازیر خواهد شد.
وی با بیان اینکه در ســال 1401 
بودجه با کسری بســته نخواهد شد 
ادامه داد: تلاش می شــود با همکاری 
مجلــس بودجه ســال 1401 بدون 
کســری تدوین شــود و نیــازی به 

استقراض و خلق پول نباشد.
میرکاظمــی افــزود: تأکیدات 
مؤکد مقام معظم رهبری و مأموریت 
ریاســت جمهوری به سازمان برنامه 
بودجه بر همین منوال گذاشــته شده 

است تا بودجه سال آینده بودجه بدون 
کسری تدوین شود.

دکتــر میرکاظمــی در ادامه به 
اهمیــت بحث عدالــت محوری در 
پروژه هــای اقتصــادی پرداخت و 
گفت: طی سال های گذشته علی رغم 
اینکه در آمایش سرزمین ظرفیت های 
بالایی وجود دارد توسعه در کشور به 

صورت نامتوازن شکل گرفته است.
وی با اشــاره بــه اینکه اهمیت 
آمایــش ســرزمین در بودجه ســال 
آینده بســیار بالاســت افــزود: در 
بودجه ســال 1401 آمایش سرزمین 
یکی از اتفاق هایی اســت که مکمل 
فعالیت های آماری و دیتای کشــور 
خواهــد بود تا با نشــان دادن جهت 

گیری ها به عدالت نزدیک شویم.
معاون رئیس جمهور در بخش 
دیگری از سخنان خود به سفر استانی 
هیأت دولت به اســتان اردبیل اشاره 
کرد و گفــت: ظرفیت های بالا و زیر 

ساخت های مناسبی در استان اردبیل 
وجود دارد که به علت سرمایه گذاری 

پایین بهره ور نشده است.
میرکاظمــی با تاکید بر اینکه آن 
چیزی که ضــرورت دارد حرکت از 
وضع موجود به وضع مطلوب است 
ادامــه داد: تغییر ریل اقتصادی نیاز به 
زمــان و فرهنگ ســازی دارد اما این 
کار اخیراً در ســازمان برنامه و بودجه 
سرعت گرفته و بودجه سال 1401 بر 
مبنای برنامه و ســاختار جدید که در 
برگیرنده اهداف کلان اقتصادی است 

به مجلس ارائه خواهد شد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
نقــش مرکــز آمــار را در رصد آمار 
حوزه هــای مختلــف اقتصــادی و 
فرهنگی بســیار مهم دانست و گفت: 
مرکز آمار می تواند اطلاعات ضروری 
و مهــم را مرتب تهیه و اعلام کند. لذا 
تقویت و ارتقا مرکز آمار مهم است تا 
این مأموریت را به خوبی انجام دهد.

میرکاظمــی با بیــان اینکه لازم 
اســت پایه همه حرکت های دولت 
مرکز آمار باشــد؛ اظهار داشــت: در 
شــورای عالی آمار تصویب شده که 
تنها مرکز ارائه گزارش رسمی کشور 

مرکز آمار است.
معاون رئیــس جمهور به تغییر 
آمارگیری ســنتی به شــکل ثبتی مبنا 
در مرکز آمار اشــاره کرد و گفت: این 
تغییر، تحولی اساســی در مرکز آمار 
اســت که می تواند سرعت و دقت را 
بالا ببرد و هزینه هــا را کاهش داده و 
دوره های آمارگیری را کوتاه کند، اما 
لازمه آن این است که همه دستگاه ها، 
بانک های اطلاعاتی خود را در اختیار 

مرکز آمار قرار دهند.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
افزود: دیتاهــا و داده های آماری مثل 
خونی اســت که در بدن اقتصادی و 
اجتماعی کشور در جریان است و باید 
مرکز آمار با آمارگیری صحیح مرتب 
آزمایش خــون بگیرد تا از بیماری ها 
پیشــگیری کند و ایــن برای اعتلای 

کشور یک ضرورت است.
حمیدرضا حاجی بابائی رئیس 

کمیسیون برنامه و بودجه مجلس نیز 
در این مراســم با بیان اینکه گام های 
توســعه ای کشور بر اساس آمار دقیق 
شکل می گیرد افزود: کسی که به آمار 
اهمیت نمی دهد قطعــاً در مدیریت 
موفق نخواهد بــود. مدیران موفق با 
آمار قدم بر می دارند و با آمار به هدف 

می رسند.
وی با بیان اینکه ارائه آمار دقیق 
و صحیح بسیار مهم است افزود: آمار 
غلط اثرگذاری ســنگین دارد و برای 
کشور مشــکل جدی درست می کند 
لذا باید هر چقدر که می شــود منابع 
در نظر گرفته شــود و هزینه شــود تا 
آمار درســت داشته باشیم و این آمار 
در تمام برنامه ریزی های کشور ملاک 

قرار بگیرد.
در انتهای مراســم میرکاظمی از 
تمبر اولین سرشماری نفوس و مسکن 
ثبتی مبنای کشــور رونمایی و پس از 
قدردانــی و تجلیــل از برترین های 
آماری دســتور آغاز مراســم نمادین 
عملیات میدانی نفوس و مسکن ثبتی 

مبنا 140۵ را صادر کرد.

هرمزگان تشنه است؛

آب دریا را شیرین کنیم، راه 
دور نرویم!

با اتمام ذخیره سدها و همچنین بارش کم باران طی امسال نیاز استان هرمزگان به شیرین سازی آب دریا
 بیش از پیش احساس می شود.

معاون رئیس جمهور:

با وجود فشارها به سراغ پایه پولی نرفتیم

دبیر کنفدراسیون صادرات ایران:

اقتصاد ما در مسیر سفته بازی حرکت می کند

خشکســالی و کم آبی ۲۰ ساله در هرمزگان موجب خشــک شدن ۳۶۵ حلقه چاه آب 
آشــامیدنی، ۱۸ دهنه چشــمه، قنات و ۱۰۰ حلقه چاه آب کشاورزی و کاهش آب ۱۳۵ 
حلقه چاه بین۳۰ تا ۷۰ درصد شــده اســت؛ در سال زراعی جاری نیز به دلیل کاهش 
بارندگی ذخیره آبی سدهای استان کاهش یافته و آب برخی از سدها رو به پایان است.
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